
 

 

Protokół z zebrania wiejskiego sołectwa Tylice 

 

Zebranie wiejskie odbyło się 13 marca 2023 r. o godzinie 17:15 w lokalu świetlicy wiejskiej 

w Tylicach.  

Na ogólną liczbę 458 stałych mieszkańców sołectwa w zebraniu wzięły udział 22 osoby, a więc 

mniej niż 1/10 stałych mieszkańców. Zebranie odbyło się w II terminie. 

W zebraniu uczestniczyli: 

1) Wójt Gminy Nowe Miasto Lubawskie – Tomasz Waruszewski 

2) Sołtys wsi Tylice – Damian Marszelewski 

3) Radny – Grzegorz Turulski 

4) Pracownik Urzędu Gminy – Adrianna Szałkowska 

Porządek zebrania:  

1. Otwarcie i przyjęcie porządku zebrania. 

2. Sprawozdanie z działalności Sołtysa i Rady Sołeckiej za 2022 rok.  

3. Informacje z bieżącej działalności Wójta Gminy. 

4. Wnioski i zapytania.  

5. Zakończenie zebrania. 

Przebieg zebrania: 

Ad 1  

Zebranie otworzył i prowadził sołtys wsi Pan Damian Marszelewski. Przywitał zebranych 

i stwierdził ważność zebrania jak na wstępie protokołu. Przewodniczący zebrania przedstawił 

projekt porządku zebrania. Nie ogłoszono dodatkowych punktów do porządku obrad w związku 

z czym porządek został podjęty jednogłośnie. 

Ad 2  

Sołtys wsi Pan Damian Marszelewski przedstawił sprawozdanie z działalności Sołtysa i Rady 

Sołeckiej za 2022 r.  Sprawozdanie stanowi załącznik nr 2. 

Ad 3  

Głos zabrał Wójt Gminy Nowe Miasto Lubawskie Tomasz Waruszewski. Podziękował Sołtysowi 

za sprawozdanie oraz za działalność, szczególnie za organizację wspominanych przez Sołtysa 

spotkań. Przywitał mieszkańców Tylic i podziękował za obecność. 

Wójt Gminy Tomasz Waruszewski przekazał informacje z bieżącej działalności, poruszając 

następujące zagadnienia: 

 Obowiązek zgłaszania do Gminnej Ewidencji szamb i przydomowych oczyszczalni ścieków. 

Możliwość pobrania wniosków w Sołtysa oraz w Urzędzie Gminy. Przeprowadzana są 

kontrole w tym zakresie, zazwyczaj jest to cała miejscowość. 

 Prowadzony jest również zabór wniosków o dofinansowanie odbioru odpadów z produkcji 

rolnicze (sznurki, folie itd.) – w terminie do 24 marca. 



 

 

 Marszałek Województwa ogłosił konkurs na Eko Sołectwo – bliższe informacje u Sołtysa. 

 W gminie funkcjonuje punkt konsultacyjny Czyste powietrze, w ramach programu można 

zrealizować przedsięwzięcia w zakresie termomodernizacji takie jak: wymiana pieca, 

docieplenie budynku, wymiana stolarki okiennej i drzwiowej. Wójt zachęcił do skorzystania 

z konsultacji, przedstawił godziny pracy punktu. 

 Informacje od pełnomocnika zarządzania kryzysowego:  

 Wciąż istnieje zagrożenie Koronawirusem, obecnie w wariancie Kraken. Do 11 marca 

6.5 mln zachorować, 120 tys. Osób zmarło. Przyrost zakażeń jest na poziomie 25 % 

tygodniowo. W ostatnim czasie występuje bardzo dużo zakażeń, tylko 11 marca było 

ich 3.6 tys. i 14 osób zmarło. Wójt zwrócił uwagę, że Koronawirus wciąż panuje. 

 Innym zagrożeniem panującym w naszej Gminie jest Ptasia Grypa, w szczytowych 

momentach w Gminie hodowanych jest 1,5-2 mln sztyk ptaków. W tym roku 

stwierdzono już 5 ognisk: Gwiździny, Mroczenko, Tereszewo, Krzemieniewo, 

Kełpiny. Choroba powoduje straty gospodarcze, zdarzają się zakażenia również ludzi. 

 Panuje także inna choroba wirusowa wśród zwierząt – Afrykański Pomór Świń. 

Sytuacja się stabilizuje, Strefa czerwona została zniesiona. Podjęto w tym kierunku 

działania: zmniejszenie pogłowia dzików oraz bioasekuracja prowadzona 

w gospodarstwach. Wójt wyraził nadzieję na zatrzymanie rozprzestrzeniana się wirusa 

ze względu na niską liczebność dzika w regionie. 

 Zagrożeniem dla naszej Gminy są również zmiany klimatyczne, które powodują 

ulewne deszcze i miejscowe podtopienia dróg. Wpływ na to na ceny towarów i usług. 

 Będzie remontowana droga Mroczenko – Tylice. Jest to inwestycja Powiatu 

Pyt. mieszkańca: Czy wzdłuż drogi Mroczenko – Tylice będzie Chodnik? Albo Przynajmniej 

pobocze, które jest w tej chwili zaorywane. W tej sprawie kierowany jest wniosek do Zarządu 

Dróg Powiatowych. 

Odp.: Chodników nie będzie, ze względu na ograniczenia w budżecie. Pobocza będą, ponieważ 

obecnie remonty muszą być przeprowadzane zgodnie z obowiązującymi normami budowy dróg. 

Zaorywanie pobocza występuje również w innych Gminach. Staramy się walczyć z tym. Wniosek 

będzie poparty przez Gminę i przekazany. 

 Dokończona będzie budowa drogi Tylice – PGR. Zostało ponad 400 m, do ostatniego 

budynku. 

 Niedługo mieszkańcy Tylic będą mieli możliwość alternatywnego dojazdu do Mszanowo, 

drogą serwisową przy obwodnicy oraz remontowaną drogą do Hundrexu. Przedłużony termin 

realizacji, ze względu na błędy na niektórych odcinkach. Oddanie do użytkowania planowane 

jest w maju. 

 Pod koniec zeszłego roku w dość dużym zakresie realizowane były bieżące naprawy: Tylice – 

Gwiździny, nowe osiedle przy tej drodze, droga za szkołą oraz droga na Piekiełko. Wójt 

wyraził nadzieję, że nie będzie tylu potrzeb na najbliższym czasie, chociaż wiosną takie 

rozpoczynają się naprawy dróg. 

Ad 4 

Pyt. mieszkańca: Która droga będzie połączeniem z Mszanowem, przed czy za rondem? 



 

 

Odp.: Druga, za rondem. 

Pyt. mieszkańca: Była jeszcze droga od krzyża, czy będzie ona odtworzona? 

Odp.: Drogi już nie ma, droga jest przed rondem na obwodnicy. 

Wójt przekazał informacje od pracowników Urzędu o śladach traktora na ścieżce rowerowej 

oddanej do użytku we wrześniu zeszłego roku. Zwrócił uwagę, że są zrobione przejazdu, miejsca 

wskazane, gdzie można przejeżdżać. Za wjazd na ścieżkę rowerową traktorem grozi mandat. 

Wystosował apel do mieszkańców, aby zgłaszać takie sytuacje. 

Pyt. mieszkańca: Do kogo należy utrzymanie tej ścieżki w czystości? 

Odp.: Utrzymanie ścieżki w czystości należy do Gminy, ale w przypadku nawiezienia błota, 

obowiązek uprzątnięcia należy do osoby, która to zrobiła.  

Pyt. mieszkańca: To nie jest ścieżka rowerowa, to jest szklak Szpiclów i złodziei. Konie pasły się 

na tym terenie, bryczkę zostawiałem i nic nie zginęło. Gdy ścieżka została uruchomiona, zginęła 

uprząż. Gówno a nie ścieżka. Lepsza byłaby normalna droga dla właścicieli pól po obu stronach, 

ścieżka rowerowa z boku. 

Odp.:  Droga z Gwiździn będzie robiona, nie ma potrzeby robienia drogi w tym miejscu 

Pyt. mieszkańca: Czy motorowerem można jeździć po ścieżce? 

Odp.: Tak, kładem nie 

Pyt. mieszkańca: Po powstaniu ścieżki nie mam dojazdu do pola, jedynie przez pole sąsiada. Do 

mojego pola jest skarpa. Na pola od strzelnicy nie ma dojazdu. 

Odp.: Zjazdy są zrobione zgodnie z ustaleniami w projekcie. Najlepiej spotkać się  w terenie 

i sprawdzić 

Mieszkaniec: Chciałbym pochwalić mieszkańców Tylice, że udało się pojechać na Igrzyska Wsi, 

może nie w tak licznym gronie, ale osoby chętne. W tym roku zajęliśmy drugie miejsce, niewiele 

zabrakło do pierwszego. 

Mało osób wie, że mieszkanka Tylic, Klaudia Kucińska została wicemistrzynią Polski 

w pchnięciu kulą. Staruje w tej chwili w barwach Lubawy, ale zaczynała mieszka w Tylicach. 

Jeździmy, gramy w piłkę, trenerzy się dziwią ile osób chce grać z naszej miejscowości. 

W związku z tym jest potrzeba wybudowania Sali gimnastycznej. 

Mieszkaniec: Nawet na zajęciach w szkole jest problem. Dzieci muszą korzystać z Sali na 

zmianę. 

Odp.: Rozumiem, potrzeba jest w tej chwili znacznie większa niż kiedyś. Liczba mieszkańców 

wzrosła, choć obecnie się ten wzrost zatrzymał. 

W kwestii Igrzysk Wsi - impreza fajnie się rozwija, mieszkańcy mają ambicje żeby wygrać. 

Przekształciło się to w piknik, formę zabawy, można spędzić tam czas. Będziemy inwestowali 

i pracowali na dalszy rozwój. Część mieszkańców dostała zaproszenie, bo jedziemy na 

Wojewódzkie Igrzyska - 2 kwietnia. 

Pyt. mieszkańca: Czy można korzystać z wiat wzdłuż ścieżki rowerowe? 

Odp.:  Każdy może korzystać, jest to miejsce ogólnodostępne. Na pewno będą to miejsca 

wykorzystywane  w sezonie letnim. Prąd można pociągnąć z licznika. 



 

 

Na początku nowego sezonu rowerowego, w maju chcemy zorganizować otwarcie ścieżki. 

Zapraszamy mieszkańców do zaangażowania się w otwarcie, Gmina oczywiście pomoże, zapewni 

cały sprzęt. Otwarcie będzie w luźnej formule, na sportowo, bez krawatów, w formie piknikowej. 

Zapewniamy kiełbaskę z grilla, napoje. Szczególnie zapraszamy trzy sołectwa: Pacółtowo, 

Gwiździny, Tylice. W takiej formule otwieraliśmy już ścieżkę rowerową w Radomnie. 

Pyt. mieszkańca: Bedzie to w formie rajdu rowerowego? 

Odp.: Tak. Planujemy przejazd i spotkanie pod wiatami. 

Zarząd Dróg Wojewódzkich, Urząd Marszałkowski - jako inwestor, zlecił wykonanie 

dokumentacji modernizacji drogi 538, czyli tej która przebiega przez Tylice. Odbyło się spotkanie 

z przedstawicielem w sprawie ewentualnej zmiany przebiegu tej drogi. są plany, aby droga 

przebiegała od ronda w Pacółtowie do ronda w Kaczym Bagnie obwodnicą, i ul. Lidzbarską do 

Nowego Miasta, z pominięciem Pacółtowa. Jest to realny przebieg, popierany przez samorządy. 

Była tez okazja porozmawiać na temat modernizacji drogi, jest możliwość zrobienia obwodnicy 

Tylic, ponieważ trudno będzie poprowadzić drogę starym szlakiem. Były konsultacje prowadzone 

w tej sprawie, większość osób było za przebiegiem drogi starym szlakiem, tak jak jest teraz. Na 

terenie Gminy Rybno i Gminy Grodziczno obwodnice będą zrobione. Z jednej strony dobrze 

wyprowadzić ruch przelotowy, tranzytowy z centrum wsi, ale z drugiej strony ktoś inny będzie 

niezadowolony. 

Pyt. mieszkańca: Kiedy będzie wyremontowana mała salka w Świetlicy Wiejskiej? Jest 

rozebrana ściana, czy to nie jest ściana nośna? Zespół nie ma gdzie ćwiczyć, bo na dużej sali 

zimno. 

Odp.: Trwa przebudowa w celu powiększenia garażu remizy, liczę na to, że będzie to kwestia 

kilku najbliższych miesięcy. Wszystko jest sprawdzone - nie jest to ściana nośna. 

Pyt. mieszkańca: Co z węglem z Gminy? Wcale go nie ma. 

Odp.: Węgiel ma dojechać. Realizujemy wnioski, gdzie mieszkańcy wpłacili już pieniądze. 

Spadło zainteresowanie, ponieważ na składach węgla jest tańszy i workowany. Istniało również 

ryzyko co do jakości. Pojawiają się skargi, są transporty gdzie węgiel jest dobry, ale zdarzają się 

transporty gdzie trafia się kamień, węgiel się nie pali. Jeśli jest ktoś jeszcze zainteresowany to 

można jeszcze złożyć wniosek. 

Pyt. mieszkańca: A można wycofać wniosek? Będzie zwrot pieniędzy? 

Odp.:  W przypadku wpłaconych pieniędzy jest to kłopotliwe ale można. 

Pyt. mieszkańca: Czy jest jeszcze kruszywo, które był rozwożone na drogę za szkołą? Niektórzy 

mieli zrobione wjazdy, a do mnie nie. 

Odp.: Wjazd do szkoły był robiony, dla osób prywatnych nie. Nie ma już materiału. 

Otrzymaliśmy ten destrukt za darmo, ponowiliśmy tylko koszty transportu. Udało się 

wyremontować sporo dróg. Jeśli pojawi się materiały - będę miał to na uwadze. 

Pyt. mieszkańca: Przy progu zwalniającym w kierunku Rojewa zapada się droga. Było już 

zgłaszane i zrobione. Problem pojawia się również w innym miejscu. 

Odp.: Dziękuję za informację. Dobrze jak zrobione jest to w porę, gdy załamie się asfalt, wtedy 

jest większy problem 



 

 

Pyt. mieszkańca: Przy zjeździe na pole jest teren nieutwardzony. Gdyby Gmina miała jakąś 

ziemie to dobrze byłoby podsypać i wzmocnić pobocze - przy bagnie. 

Odp.: Droga jest odwaniana do tego bagna, zajmiemy się tym. 

Pyt. mieszkańca: Droga w kierunku Piekiełka zrobiona tylko kawałek. Dalej będzie? 

Zawieszenie w samochodzie często jest do wymiany 

Odp.: Remont będzie, jak będą lepsze warunki atmosferyczne. Ziemia musi trochę obeschnąć. 

Pyt. mieszkańca: Odnoście Ptasiej grypy - nigdy nie latało tyle ptaków co teraz. 

Odp.: Jest to skutek zmian klimatycznych. Ciepły luty, zimny marzec i ptaki przylatują za 

wcześnie i nie wiedzą co robić. 

Ad 5 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Sołtys zakończył zebranie wiejskie 

 

 

Protokołowała       Sołtys wsi Tylice 

Adrianna Szałkowska      Damian Marszelewski 

 

 


